
شــاید شــبیه ترین مــردم بــه ایــران در برگــزاری 

مراســم مــاه محــرم، پاکســتانی ها باشــند. آنهــا 

از قومیت هــا و مذاهــب  باوجــود برخــورداری 

ر  د مشــکلی  ن  نســتا فغا ا برعکــس   ، مختلــف

ــح  ــا صل ــم ب ــار ه ــد و درکن ــم ها ندارن ــزاری مراس برگ

ایــن مراســم ها را برپــا می کننــد. نکتــه مهــم 

در اجــرای مراســم عــزاداری امســال پاکســتان و 

اینکــه بســیار شــبیه ایــران هســتند، بــه حرف هــای 

عمران خــان، نخســت وزیر پاکســتان برمی گــردد 

ــه  ــه ب ــته اش - باتوج ــه گذش ــخنرانی هفت ــه در س ک

شــیوع کرونــا در پاکســتان و اینکــه مرگ ومیــر 

ناشــی از ایــن ویــروس در ایــن کشــور روبــه کاهــش 

اســت- از شــیعیان خواســت تــا مراســم محــرم را بــا 

رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی برگــزار کننــد و در 

میــان حرف هایــش بــه مــردم تاکیــد کــرد کــه در 

ایــران هــم ایــن مراســم بــا رعایــت پروتکل هــا برگــزار 

می شــود و بــه ماننــد هرســال نیســت.

ــزاداری  ــه ع ــن دارد ک ــان از ای ــا نش ــن صحبت ه ای

امام حســین)ع( در پاکســتان بســیار شــبیه به ایران 

اســت و در هــر محلــه و کوچــه ای، یــک حســینیه و 

تکیــه برپــا شــده اســت.

البتــه نبایــد از ایــن نکتــه بگذریــم کــه در شــهر 

کراچــی پاکســتان، یــک حســینیه بــه اســم ایرانیــان 

وجــود دارد کــه ایرانی هــا در ایــن حســینیه حضــور 

پررنگــی بــرای عــزاداری مــاه محــرم دارنــد. ایــن 

از یزدی هــای مقیــم  حســینیه توســط برخــی 

ــادی دارد و  ــت زی ــده و قدم ــیس ش ــتان تاس پاکس

ــت  ــوعا، جمعی ــورا و تاس ــای عاش ــولا در روزه معم

ــمت  ــرزن به س ــینه زن و زنجی ــورت س ــادی به ص زی

ایــن حســینیه می رونــد.

میــرو پاکســتانی اســت. بــه ایــران هــم زیــاد 

ــالا  ــت و ح ــر اس ــدرش تاج ــون پ ــد دارد، چ رفت وآم

ســنی از او گذشــته و بایــد کمک حــال پــدر باشــد. 

ــتقبال  ــم، اس ــو را می گوی ــوع گفت وگ ــی موض وقت

ــتم.  ــران هس ــق ای ــن عاش ــد: »م ــد و می گوی می کن

البتــه ایــن عشــق از امام حســین)ع( می آیــد. ایــن 

حسینیه داشــتن و عزاداری هــا بــرای محــرم، از 

پدربزرگ هایــم بــه مــا رســیده اســت. می توانــم 

بگویــم همیشــه بــا شــوق و علاقــه حســینیه را 

بــرای مــاه محــرم آمــاده می کنیــم، چــون واقعــا اگــر 

ــم  ــزی گ ــک چی ــگار ی ــد، ان ــرم نباش ــزاداری مح ع

کرده ایــم.«

از مراســم های خــاص پاکســتان در ایــن روزهــا 

بگوییــم  نیــم  می توا «  : می گویــد و  می پرســم 

چنــدان بــا ایــران فرقــی نــدارد، چــون از قدیم الایــام، 

پاکســتانی ها بــا تأســی از مــردم ایــران عزاداری هــای 

محــرم را برگــزار می کردنــد، از همــان زمانــی کــه 

تعزیــه در ایــران بســیار موردتوجــه بــود. مــا هــم از 

ایــن ســنت زیبــا در پاکســتان اســتفاده می کردیــم. 

الان هنــر تعزیــه ای کــه در پاکســتان اســتفاده 

می شــود دقیقــا همــان چیــزی اســت کــه در ایــران 

بــود. البتــه می تــوان گفــت تفاوت هایــی هــم دارد، 

امــا بالاخــره شــبیه هــم هســتند، چــون مــا ایــن کار را 

از هنر تعزیه ایران برداشــتیم. البته مراســم ســنتی 

ــتاها  ــم در روس ــن مراس ــم. ای ــم داری ــان را ه خودم

متفاوت از شــهرها اســت. در روســتاها بیشــتر مردم 

علاقه منــد بــه روضه خوانــی هســتند و ایــن اتفــاق 

در همــه حســینیه هایی کــه در روســتاها برپــا شــده 

ــد  ــزرگ مانن ــهرهای ب ــا در ش ــد. ام ــت، می افت اس

ــاد و غیــره ســخنرانی های  كراچــی، لاهــور، حیدرآب

علمــی برگــزار می شــود و بیشــتر ســخنران ها و 

خطبــا بــه زبــان اردو ســخنرانی می كننــد و باتوجــه 

بــه اوضــاع سیاســی ای کــه در آن برهــه وجــود دارد، 

موضــوع ســخنرانی ها تغییــر می کنــد. البتــه یــک 

نکتــه مهــم را بایــد درنظــر بگیریــم کــه اصــل واقعــه 

کربــلا هرســاله توســط ســخنرانان بــرای مــردم 

بیــان می شــود و ایــن مســاله اهمیــت زیــادی دارد، 

ــای  ــه پ ــی ک ــان و نوجوانان ــیاری از جوان ــون بس چ

صحبت هــای ایــن ســخنرانان می نشــینند، خیلــی 

ــلا و  ــه کرب ــل واقع ــه از اص ــت دارد ک ــان اهمی برایش

اتفاقــی کــه بــرای امام حســین)ع( و یاران شــان 

افتــاد، آگاه شــوند.«

ذوالجناحی که نماد روشنی است
شــیعیان پاکســتان و چنــد فرقــه اهل تســنن در ایــن 

کشــور درکنــار هــم مراســم محــرم و عــزاداری را برپــا 

ــت به  ــرم دس ــل مح ــه قب ــا از دوهفت ــد. آنه می کنن

ــزای  ــم ع ــور مراس ــمی درخ ــا مراس ــوند ت کار می ش

اباعبداللــه برگــزار کننــد. نکتــه مهــم ایــن مراســم، 

پایبنــد بــودن بــه یک ســری مراســم آیینــی و ســنتی 

ــد و  ــرا می ش ــور اج ــن کش ــم در ای ــه از قدی ــت ک اس

ــن  ــردم ای ــود دارد و م ــدی وج ــن پایبن ــم ای ــوز ه هن

ــد. ــزار می کنن ــم ها را برگ مراس

ــویم،  ــنا ش ــنتی آش ــم س ــن مراس ــا ای ــه ب ــرای اینک ب

به ســراغ یکــی از حســینیه  های شــهر کراچــی 

رفتیــم کــه سال هاســت توســط یــک خانواده شــیعه 

پاکســتانی اداره می شــود. ســلطان محمد 58 ســاله 

اســت. او از ســال ها پیــش در ایــن حســینیه خدمــت 

می کنــد و دربــاره مراســم عــزای امام حســین)ع( 

می گویــد: »مراســم زیــاد داریــم، امــا چنــد مراســم 

وجــود دارد کــه مــردم همیشــه آنهــا را به خاطــر 

ــن  ــی از ای ــد. یک ــا می کنن ــد، برپ ــه دارن ــادی ک اعتق

مراســم ها، مراســم »ذوالجنــاح« اســت کــه هرســال 

بخــش  و  می شــود  برگــزار  نمادیــن  به صــورت 

ــت. در  ــتان اس ــورا در پاكس ــم عاش ــی از مراس مهم

راهپیمایــی ای کــه در روز عاشــورا انجــام می گیــرد، 

هــر دســته از عــزاداران ذوالجناحــی را به همــراه 

دارنــد. مــردم اعتقــاد زیــادی بــه ایــن مراســم دارنــد 

و خصوصــا بــه همیــن منظــور كره اســبی را كــه 

ــد  ــده باش ــتفاده نش ــل اس ــرای حمل ونق ــون ب تاكن

خریــداری می کننــد و در جــای مخصوصــی هماننــد 

نــوزادی از آن مراقبــت می كننــد و چــون ایــن اســب، 

منســوب بــه ذوالجنــاح اســت، كســی جــرأت ســوار 

شــدن بــر آن را نــدارد. در ســال، دو یــا ســه بار از ایــن 

حیوان اســتفاده می شــود؛ اولین بار در روز عاشــورا 

حیــوان را بــا پارچه هــای زیبــا و گرانبهــا آراســته 

و بــه نشــانه ســوگ به رنــگ قرمــز درمی آورنــد. 

مــردم بــا عقیــده بــه اســتجابت حاجــت بــر آن بوســه 

می زننــد و حاجــت خــود را از ذوالجنــاح می طلبنــد. 

ایــن مراســم بــرای مــرم اهمیــت بســیاری دارد. آنهــا 

ذوالجنــاح را نمــادی بــرای روشــنی و پیــروزی حــق 

ــد.« ــل می دانن ــر باط ب

ــد؛  ــم می گوی ــتان ه ــر در پاکس ــم های دیگ او از مراس

مراســمی کــه در ایــن کشــور هــم بــه مانند افغانســتان 

 . ســت ا  » عَلمَ کشــی «  ، ســت ا پررنــگ  ر  بســیا

ســلطان محمد می گویــد: »شــیعیان در پاکســتان 

ارادت بســیاری بــه علــم دارنــد و علم را وســیله ای برای 

شــفاعت خــود می داننــد و بــا احتــرام و ارادت علــم را 

بــر آن بوســه می زننــد. مــا  و  لمــس می کننــد 

خانواده هــای زیــادی در کراچــی داریــم کــه بــا توســل 

بــه امام حســین)ع( حاجــت روا شــده اند و صدهــا علم 

را بــرای مراســم محــرم آمــاده کرده اند و به حســینیه ها 

تحویــل می دهنــد تــا در مراســم عــزاداری محــرم 

اســتفاده شــود. البتــه ایــن را هــم بگویــم کــه مــا هــم 

ماننــد ایــران نــذری داریــم که در قســمت های مختلف 

پاکســتان، ایــن نذری هــا فــرق می کنــد. نکتــه دیگری 

که در بحث مراســم ســنتی پاکســتان باید به آن اشــاره 

کنــم، راه رفتــن روی آتــش اســت. البتــه این بیشــتر در 

بین مســلمانان هندی که در پاکســتان حضور دارند، 

رواج دارد، امــا خــب در برخــی نقــاط پاکســتان هم این 

اتفــاق می افتــد و مــردم بــا درســت کــردن آتــش، روی 

آن راه می روند و عزاداری می کنند.«

ســلطان محمد بــه پارچه هــای ســیاهی کــه در 

سراســر شــهرها در ایام محرم نصب می شــود اشــاره 

می کنــد و می گویــد: »محــرم بــرای مــا خیلی خیلــی 

ــتانی  ــواده پاکس ــر خان ــرای ه ــی ب ــت؛ یعن ــم اس مه

ایــن مســاله اهمیــت دارد، بــرای همیــن وقتــی 

در ایــام محــرم، شــما وارد هــر کوچــه و محلــه ای 

کــه بشــوید، می توانیــد ایــن پارچه هــای ســیاه را 

ــزان  ــه اش آوی ــوی در خان ــی جل ــه هرکس ــد ک ببینی

کــرده اســت. حتــی مثــلا در محلــه خــود مــا پیرزنــی 

زندگــی می کنــد کــه نمی توانــد راه بــرود، امــا بــرای 

ایــن مراســم از دیگــران می خواهــد جلــوی خانــه اش 

ــن  ــه ای ــی ب ــاد قلب ــون اعتق ــد، چ ــیاه پوش کنن را س

ــد  ــرایطی بای ــر ش ــا و در ه ــه حتم ــم ک ــم داری مراس

برگــزار شــود. ایــن ســیاه پوش شــدن شــهر تقریبــا 

ــه  ــا هم ــود و تقریب ــروع می ش ــل ش ــه قب ــک هفت ی

ــد.« ــام می دهن ــن کار را انج ــوش ای ــم و خودج ــا ه ب

او از ســنت دیگــری بــه اســم »ســبیل« یــاد می کنــد و 

می گویــد: »ایــن ســنت خیلــی قدیمــی نیســت، امــا 

ابتــدا توســط یــک نفــر انجــام شــد و حــالا تقریبــا این 

کار در همه جــا انجــام می شــود. در هــر کوچــه ای کــه 

شــما عبــور کنیــد، می توانیــد یــک جایــی را ببینیــد 

ــم و  ــبیل« می گویی ــه آن »س ــتان ب ــا در پاکس ــه م ک

فکــر می کنــم در ایــران نامــش ســقاخانه اســت. در 

ایــن مــکان شــربت و آب خنــک بــه یــاد لــب تشــنه 

امام حســین)ع( و یاران شــان بــرای عــزاداران آمــاده 

می شــود و چندســالی اســت کــه مــردم نذری هایی را 

هم که غیر از آب و شــربت باشــد، در این »ســبیل«ها 

بــه عــزاداران تقدیــم می کننــد.«

ایــن همــه رســم و آییــن بــرای برگــزاری یــک 

مراســم در هــر کشــور نشــان از ایــن دارد کــه 

همــه امام حســینی ها می خواهنــد بــا یــاد و نــام 

بکشــند. نفــس  حســین)ع( 
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ادامه از صفحه ۱۲

تهیه کننده فیلم »رستاخیز« با بیان اینکه قصد ندارند فیلم را در ایران اکران آنلاین 

کنند، خبر از راه اندازی پلتفرمی مخصوص اکران سراسری این فیلم در دنیا داد 

و همچنین نخبگان، اهالی رسانه و نمایندگان مجلس را به بررسی دوباره برخی 

آیین نامه ها دعوت کرد. 

پرونده اکران فیلم رســـتاخیز احمدرضا درویش، به تازگی با اظهارات حســـین 

انتظامی رئیس سازمان سینمایی برای پیگیری خبری وارد مرحله جدیدی شده 

است. این مدیر سینمایی در نشست خبری اخیرش تاکید دوباره ای کرد که »این 

فیلم در ســـال ۹۸ مجوز عرضه در شـــبکه نمایش خانگی را گرفته است و اکران 

آنلاین آن از نظر سازمان سینمایی مشکلی ندارد.«

اکران رستاخیز پس از یک روز نمایش در سال ۹۴، در پی اعتراض های غیررسمی 

به خاطر به تصویر درآمدن چهره ای از حضرت ابوالفضل)ع( به دستور وزیر ارشاد 

وقت متوقف شد. 

تقـــی علیقلی زاده تهیه کننده رســـتاخیز درباره آخرین وضعیـــت اکران آن به 

پرسش های خبرگزاری ایسنا پاسخ داده است. این تهیه کننده با توجه به اظهارنظر 

اخیر رئیس سازمان سینمایی و در پاسخ به اینکه چگونگی نمایش چهره حضرت 

ابوالفضل)ع( در شبکه نمایش خانگی مشکلی ندارد و فقط این ایراد برای اکران 

در سینماها وارد است؟ گفت: »این سوال برای من به عنوان تهیه کننده و احتمالا 

آقای درویش به عنوان کارگردان هم مطرح است و همچنین این موضوع سوال 

افکار عمومی هم می تواند باشـــد. پاسخ آن چیست؟! یک فیلمی می تواند در 

شبکه نمایش خانگی عرضه شود با سکانس موردبحث ولی در اکران نمی تواند، 

به ویژه اینکه اکنـــون وی اودی به اجبار و به عنوان یک راهکار ناگزیر، جایگزین 

اکران سینمایی شده است.« 

وی ادامه داد: »برای یادآوری عرض می کنم این بحث به سال ۱۳۹۴ برمی گردد، 

نامه ای از وزارت ارشاد برای جلوگیری از اکران فیلم آمد که اعلام کرد تا تامین نظر 

مراجع تقلید، اکران فیلم تعلیق می شود. حال سوال این است آیا بعد از گذشت 

پنج سال، نظر آقایان مراجع تامین شده است؟ آیا تشخیص وزارت ارشاد یا نظر 

آقایان مراجع تغییر کرده است؟ آیا شرایط فرهنگی و اجتماعی کشور باعث این 

گشـــایش است؟ من به عنوان تهیه کننده فیلم پاسخی به این پرسش ها ندارم. 

فقط می دانم وزیر تغییر کرده است و البته ترکیب سهامداران فیلم هم با تغییراتی 

مواجه شده و بخش عمده فیلم به فارابی تعلق دارد و از برجام فاصله گرفته ایم و 

در سال پایانی دولت هستیم.«

علیقلی زاده در پاسخ به این سوال که آیا تمایلی به اکران آنلاین این فیلم دارند، 

گفت:  »ما فعلا تمایلی به اکران آنلاین به مفهوم رایج در کشور نداریم. اگر فیلم 

»رستاخیز« در شـــبکه نمایش خانگی به نمایش دربیاید، قطعا برای مخاطب، 

پس از تماشای فیلم این ابهام به وجود می آید که اساسا چرا در این سال ها، این 

فیلم به نمایش درنیامد و چه چیزی مانع نمایش آن شـــد؟! به هرحال خارج از 

وضعیت فعلی و کرونا، شروع عرضه فیلم »رستاخیز« با اکران سینمایی در ایران 

در اولویت ما بوده است.«

تهیه کننده رســـتاخیز در مورد پخش در وی اودی های داخلی گفت: »در مورد 

وی اودی داخلی پیشـــنهاد بنیاد سینمایی فارابی به عنوان یکی از سهامداران، 

واگذاری به دو شبکه وی اودی داخلی بود که من سال گذشته با یکی از آنها وارد 

مذاکره شـــدم، اما پیشنهاد آنها جذاب نبود، به نحوی  که امنیت فیلم تضمین 

نمی شد و از نظر مالی هم چشم انداز خوبی نداشت. البته آن موقع کرونا پیش 

نیامده بود و ما تجربه عرضه فیلمِ دیده نشـــده را در شبکه های وی اودی داخلی 

نداشـــتیم. من درآن مقطع به خاطر شرایط غیرجذاب، این پیشنهاد را رد کردم 

و آن را انتحار دانســـتم. با پیش آمدن عرضه فیلـــم آقای حاتمی کیا )خروج( و 

فیلم های دیگر به نظرم می رســـد فاجعه ای که پیش بینی می کردیم عیان شد. 

همکاران ما مجبور شدند فیلم هایشان را اکران آنلاین کنند و همان روز فیلم ها 

وارد بازار سیاه و پخش از تلویزیون های خارج از کشور شد. بنابراین خداراشکر 

که ما قرارداد وی اودی داخلی نداریم.«

 بررسی امکان پخش »رستاخیز« در نتفلیکس

علیقلی زاده در پاسخ به سوالی مبنی بر امکان پخش فیلم در پلتفرم های خارجی 

همچون نتفلیکس گفت: »در ارتباط با پلتفرم های خارجی چند مشکل داریم، 

مثلا در قرارداد با نتفلیکس یا پلتفرم های مشـــابه، فیلم در بسته های نمایشی 

قرار می گیرد و پرداخت به ازای هر نمایش را نمی پذیرد. شما باید با یک قرارداد 

کلی و رقم ثابت، فیلم را تحویل دهید و تا پایان این قرارداد، اجازه عرضه فیلم را 

در سایر اشکال ندارید.« 

وی افزود: »درعین حال برخی از این شـــبکه ها دارای خطوط قرمزی هستند که 

احتمالا »رستاخیز« با توهم نگاه های جانبدارانه مذهبی نمی تواند از این خطوط 

قرمز در این شـــبکه های خارجی عبور کند. همچنین بازار اولیه »رستاخیز« که 

جمعیت مسلمانان جهان با اولویت شیعیان است، اصلا از نظر این شبکه ها بازار 

قابل اعتنایی نیست. نکته  بعدی فاصله عرضه فیلم با تولید رسمی آن است که 

نقطه منفی بسیار بزرگی است. فیلم »رستاخیز« در سال ۱۳۹۴ تولید شده و حالا 

پنج سال بعد، بدون هیچ حضوری حتی در کشور تولید کننده فیلم، می خواهد 

عرضه شود و قطعا در هیچ مذاکره ای نمره خوبی نمی گیرد. بنابراین طبق مذاکرات 

اولیه و ارقام پیشـــنهادی که انتظار ما را برآورده نمی کرد، این روش منتفی شد. 

البته این نکاتی که گفتم فقط مربوط به فیلم »رستاخیز« است و مطمئن هستم، 

فیلم های دیگر ایرانی ها شرایط بهتری برای عرضه در پلتفرم های خارجی دارند.«

تهیه کننده رســـتاخیز راه حل پیشنهادی نســـبتا عجیبی در مورد اکران آنلاین 

فیلم داده اســـت و گفت: »با توجه به موانع پلتفرم های خارجی و عدم مطلوبیت 

پلتفرم های داخلی، تصمیم گرفتیم طرحی را بررسی کنیم و یک پلتفرم اختصاصی 

برای عرضه فیلم »رستاخیز« طراحی کنیم، شامل یک شبکه بازاریابی در تمام دنیا 

که تشـــکل های دینی را شناسایی کرده و با آنها ارتباط برقرار کند و در آنها فیلم 

»رستاخیز« را معرفی کند. این پلتفرم در حال تهیه است و یک تیم برنامه نویسی 

درحال طراحی آن هستند و سرور آن در بیرون از کشور تامین شده که با توجه 

به تجربیات قبلی، محیط فعالیت آن را امن می کند. این شـــبکه به درگاه های 

بانکی در تمام کشـــورها متصل خواهد بود و در هر کشـــوری با توجه به پول آن 

کشور، امکان پرداخت هزینه تماشای فیلم وجود دارد که قطعا این مورد آن را از 

پلتفرم های داخلی متمایز می کند.«

 پاسخ فارابی: در وی اودی های داخلی اکران کنید

البته بنیاد ســـینمایی فارابی در پاسخ به این ادعای تهیه کننده رستاخیز طی 

نامه ای که برای رسانه ها ارســـال کرده، یادآور شده است: »پیگیری هایی برای 

وضعیت این فیلم از بنیاد سینمایی فارابی که بیشترین سهم را از فیلم در اختیار 

دارد، انجام شـــد که بر پایه مســـتندات و نامه نگاری های مدیرعامل این بنیاد 

با علیقلی زاده اســـت؛ مکاتباتی که در راستای شفاف سازی در سایت سازمان 

سینمایی موجود است.«

در آخرین نامه ثبت شده در رابطه با فیلم »رستاخیز« به تاریخ 2۱ مردادماه ۱۳۹۹، 

علیرضا تابش مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی خطاب به تقی علیقلی زاده نوشته 

اســـت: »با توجه به واگذاری مســـئولیت توزیع فیلم و برنامه ریزی و اقدام جهت 

هرگونه بهره برداری در داخل و خارج از کشور به جنابعالی به عنوان تهیه کننده 

با رعایت حقوق کلیه سهامداران و ارائه گزارش فعالیت ها و اقدامات انجام شده 

و آتی از ســـال ۱۳۹6، انتظار می رفت پیش از سرقت و انتشار غیرقانونی نسخه 

عربی فیلم در فضای مجازی عرضه و نمایش آن انجام شـــود. با توجه به صدور 

مجوز نمایش خانگی در موسســـات مجاز عرضه VOD و در پیش بودن ماه های 

محرم و صفر، بنیاد بر موضع خود برای عرضه فیلم رستاخیز در این فرصت، مجددا 

تاکید داشته، این امر را به نمایندگان دیگر سهامداران نیز اعلام کرده است.«

تابش همچنین در این نامه به آنچه کارگردان فیلم رستاخیز )احمدرضا درویش( 

 در صحبت هـــای خود به عزم تهیه کننده فیلم برای عرضه فیلم »رســـتاخیز« در

 VODهـــای جهانی نظیر نتفلیکـــس، آمازون و... گفتـــه  و نیز صحبت های 

تهیه کننده برای ایجاد یک پلتفرم مخصوص برای نمایش این فیلم هم اشـــاره 

کرده بود. در این نامه آمده است: »در باب هزینه های لازم برای راه اندازی سامانه 

عرضه فیلم، نظر بنیاد دایر بر بهره بردن از امکانات و سامانه های موجود تخصصی، 

طی نامه مورخ سوم اردیبهشت سال ۱۳۹۹ به سهامداران اعلام شده است.«

او در نامه  اردیبهشت  ماه نوشته است: »طرح پیشنهادی )ایجاد بستر دیجیتال 

برای عرضه بین المللی فیلم رستاخیز( به لحاظ تخصصی، از قوت و جامعیت لازم 

برخوردار نبود و صرفا ابزاری را برای »ارائه فیلم« مطرح می کند که پلتفرمی برای 

پخش اســـت و به طرح و برنامه و راهبرد کلان پخش و عرضه اشاره ای نمی شود 

و به همین دلیل مزیت ایجاد چنین بســـتری برای تک محصول و بهره نبردن از 

امکانات و سامانه های موجود تخصصی مشخص نمی شود.«

با توجه به شرایطی که برای اکران فیلم »رستاخیز« شکل گرفته است، حالاحالاها 

امیدی به بازشدن کلاف سردرگم اکران این فیلم سینمایی نیست. 

ادامه در صفحه ۱۳

اکران آنلاین 
 »رستاخیز«

 فعلا منتفی است

  افغانستان و رسم های 

سنتی و آیینی

می گویـد: »مـا بـرای امام حسـین)ع( جـان هـم می دهیم. آنقدر دوسـتش داریم 

کـه سـال ها اگـر برایـش مراسـم هـم برگـزار کنیـم و تک تـک فرزندان مـان را در 

راهـش بدهیـم، کم اسـت.«

ایـن حرف هـای محمدآقـا اسـت؛ پیرمـردی 70 سـاله که سـال ها اسـت در شـهر 

بامیـان افغانسـتان زندگـی می کنـد و عشـقش امام حسـین)ع( و ابوالفضـل)ع( 

است. او را معرفی کردند تا درباره مراسم  عزاداری امام حسین)ع( در افغانستان 

صحبـت کنـد. توسـط یکـی از پسـرانش توانسـتم بـا او ارتبـاط برقـرار کنـم. بـا 

صـدای آرامبخشـی کـه داشـت، از زمـان قدیـم تعریـف می کرد که در خانه شـان 

هیـات داشـتند و بچه هایـش را بـه صـف می کـرد تـا از عـزاداران امام حسـین)ع( 

پذیرایـی کننـد. ایـن سـنت در خانواده شـان همیشـه وجـود داشـته و سـال ها 

اسـت کـه در این راه هسـتند. 

از محمدآقـا می پرسـم از چـه زمانـی ایـن هیـات را برگـزار کرده اسـت و می گوید: 

»در گذشـته هایی کـه مـن یـادم می آیـد و بچه بـودم، پدرم همیشـه در خانه مان، 

مراسـم برگـزار می کـرد و اهالـی روسـتا در خانه مـان جمـع می شـدند، بعدهـا 

حسـینیه ای زدیـم و همـه در آن حسـینیه جمـع می شـدیم و مـردم بـا تجمـع 

در حسـینیه ها و تکایـا پـای منبـر روحانیـون می نشسـتند، سـینه می زدنـد و 

بـا گـوش دادن بـه روضـه مصیبت هـای امام حسـین)ع( می گریسـتند. هنـوز 

آن مراسـم را بـه یـاد دارم. پـدرم خیلـی دوسـت داشـت کـه مـن و برادرانـم هم در 

مسـیر امام حسـین)ع( باشـیم. بـرای همیـن مـن هـم راه او را ادامـه دادم. خیلی 

سـال اسـت که یک حسـینیه دارم و در ایام محرم جمع می شـویم تا یاد ایشـان 

را زنـده نـگاه داریـم.«از کارهایـی کـه بـرای ایـن ایـام انجـام می دهنـد می پرسـم 

و می گویـد: »مراسـم عـزاداری در افغانسـتان هـم ماننـد ایـران از اول محـرم آغاز 

می شـود. خیابان هـا، کوچه هـا و دیوارهـا همه سـیاه پوش می شـود. پارچه هایی 

که سـیاه، سـبز و سـرخ هسـتند و شـعارهای »یاحسـین)ع(«، »یا اباعبدالله«، »یا 

ثاراللـه«، »یـا عبـاس« و نیـز احادیثی از پیامبراکرم)ص( درمورد شـخصیت والای 

امام حسـین)ع( توسـط جوانان نوشـته می شـود. در روسـتای ما رسـم اسـت که 

از یـک هفتـه مانـده بـه محـرم، همه جـا سـیاه پوش می شـود. مـا خیلی بـه عزای 

امام حسـین)ع( اعتقـاد داریـم و می دانیـم کـه او همیشـه مـا را نـگاه می کنـد. 

اصـلا همیـن پسـر کوچکـم را مـن از آقـا ابوالفضـل دارم. اگـر نـگاه او نبـود، الان 

پسـرم زنده نبود. برای همین اسـت که او را بعد از آن، ابوالفضل صدا می کنم.«

محمدآقـا برایـم تعریـف می کنـد کـه پسـرش مریـض می شـود و متوسـل بـه 

حضرت عبـاس)ع( می شـود و شـفایش را می گیـرد و بـرای همیـن اسـمش را 

بـه ابوالفضـل تغییـر می دهـد و همـان پسـرش سـال ها اسـت کـه در هیـات 

امام حسـین)ع( سـقایی می کنـد. او از خیلـی از مراسم هایشـان می گویـد؛ 

از کارهایـی کـه در ایـن سـال ها انجـام داده انـد و انجـام می دهنـد و بـه گفتـه 

او مراسـم در دهـه اول محـرم در مناطـق مختلـف افغانسـتان به ویـژه کابـل، 

مزارشـریف، بامیـان، پـروان، میـدان وردگ، بغـلان، بلـخ، هـرات، دایکنـدی 

آنهـا زندگـی  افغانسـتان در  و برخـی مناطـق پشتون نشـین کـه شـیعیان 

می کننـد، چهـره دیگـری به خـود می گیـرد. تقریبـا همه جـا ذکـر مصیبـت 

اهل بیـت علیهم السـلام و وقایـع عاشـورا بـه گوش می رسـد. جوانان و عاشـقان 

امام حسـین)ع( در ایـن شـب ها بـا تجمـع در حسـینیه ها کـه اصطلاحـا مـردم 

ایـن کشـور بـه آن »تکیه خانـه« می گوینـد، بـه نوحه سـرایی، سـینه زنی و 

زنجیرزنـی می پردازنـد. 

  شبهاتی که در هیات حل می شود

سـابقه عـزاداری در محـرم بـه سـال ها قبـل بازمی گردد. برای اینکه از سـابقه این 

مراسـم مطلـع شـویم، به سـراغ شـیخ جواد صالحـی رفتیـم کـه مدیر حـوزه علمیه 

رسـالت کابـل در افغانسـتان اسـت و سـابقه کار فرهنگـی زیـادی دارد. وقتـی از 

سـابقه ایـن مراسـم در مـاه محـرم در ایـن کشـور می پرسـم، می گویـد: »سـابقه 

عزاداری ماه محرم در جامعه افغانستان به پهنای وجودی تشیع استمرار داشته 

و از دیربـاز بحـث برپایـی مجالـس عـزای مـاه محـرم بسـیار زیـاد بـوده اسـت، اما 

ایـن موضـوع در مناطـق مختلـف متفـاوت اسـت. امـروزه حتـی وقتـی قلعه های 

مسـتحکمی که در روسـتاها یا شـهرهای مختلف افغانسـتان وجود دارد را مرور 

می کنیـم، بعضـا می بینیـم کـه در مناطـق شیعه نشـین در انـدرون اکثـر ایـن 

قلعه هـا کـه غالبـا بـرای زندگـی متمـولان و خان هـا بـوده اسـت، فضایـی بـرای 

عـزاداری آقـا امام حسـین)ع( اختصاص داشـته و معمولا علـم حضرت ابوالفضل 

در گوشـه ای از ایـن قلعه هـا دیـده می شـود.«

 

صالحی درباره وجود حسـینیه های بسـیار در شـهرهای افغانسـتان می گوید: 

»یکـی از نـکات برازنـده کـه به خوبی در نقاط مرکزی افغانسـتان آن را مشـاهده 

می کنیـم ایـن اسـت کـه تکایـا و حسـینیه ها در همه جـا بسـیار زیـاد وجود دارد 

و حتـی گاهـی در یـک منطقـه کوچـک نیـز چندیـن تکیـه و حسـینیه قـرار دارد 

و بعضـا هـم متعلـق بـه یـک قـوم یـا یـک عشـیره خـاص هسـتند. مسـاجد در 

مناطـق پرنفـوذ هـم ایـن عـزاداری را برگـزار می کننـد، امـا تعـداد حسـینیه ها و 

باشـد کـه در دوره  ایـن  از مسـاجد اسـت و شـاید دلیلـش  تکایـا بیشـتر 

عبدالرحمان خـان، قتل عـام شـیعه ها در دسـتورکار دولـت وقـت قـرار گرفـت 

کـه شـیعیان را ملـزم می کردنـد از مذهب شـان اسـتنکاف کننـد و بـه مذهـب 

اهل سـنت روی بیاورنـد و در مسـاجد ایـن تغییـر مذهـب را علنـا اعـلام کننـد. 

بـرای همیـن مـردم در مناطـق مرکـزی بـه مسـاجد توجهـی نمی کردنـد و اگـر 

مسـجدی هـم بـود، به خاطـر ایـن پروسـه سیاسـی دولـت در حاشـیه قـرار 

می گرفـت و تکایـا و حسـینیه ها جـای مسـاجد را گرفتنـد و اسـتوار بـه کارشـان 

ادامـه دادنـد. ایـن را هـم بگویـم کـه پذیـرش بیرق هـا و شـعارهای عاشـورا در 

جامعـه افغانسـتان جایـگاه ویـژه ای دارد؛ در کـوی و برزن این بیرق ها گذاشـته 

می شـود و نیاز جامعه افغانسـتان به این بیرق ها بسـیار زیاد است.«

وقتـی از اوضـاع سیاسـی افغانسـتان و شـرایط برگـزاری هیات هـا در ایـن 

اوضـاع سیاسـی می پرسـم، می گویـد: »تـا ۴0سـال قبـل بحـث عـزاداری یـک 

بحـث غیرعـادی در افغانسـتان به حسـاب می آمـد، زیـرا کسـانی کـه مخاطـب 

برگـزاری ایـن مراسـم بودنـد، همـه شـیعیان را در دسـته افراطی هـا طبقه بندی 

می کردنـد و بـرای همیـن حتـی در منطقـه چنـدوال کابـل عـده ای از عزاداران 

عمدتـا مجالس شـان را در زیرزمین هـا برگـزار می کردنـد و بسـیار مواظـب 

بودنـد سـربازان و کسـانی کـه در دسـتگاه حکومتـی جای دارند، عـزاداری آنها 

را متوجـه نشـوند و نسـبت به ایـن مسـاله حسـاس نباشـند. البتـه قبـل از ایـن 

دوران هـم کـه دوران اختنـاق بـود و بـردن نام اهل بیت)ع( ممنوع بود، مراسـم 

عـزاداری به شـیوه و سـبک دیگـری نمایـان بـود و بیشـتر در فضایـی کـه بـه آن 

»حمله خوانـی« می گفتنـد، برگـزار می شـد و کسـانی کـه به آنهـا پیش درآمدان 

یـا منقبت خـوان نامیـده می شـدند داسـتان رشـادت های امام حسـین)ع( و 

یاران شـان در صحـرای کربـلا را کـه درقالـب صدهـا بیـت شـعر درآمـده بـود، 

بازگـو می کردنـد. ایـن افـراد، چوب دسـتی ای را به عنـوان علـم ابوالفضـل)ع( 

در دسـت می گرفتنـد و شـروع بـه شـعرخوانی می کردنـد و گاهـی هـزاران بیت 

شـعر را بـرای مـردم می خواندنـد.«

 از سخنرانی ها و روضه هایی که در این مراسم ایراد می شود می پرسم و می گوید: 

»یکی از مسائلی که در عزاداری ها به خوبی نمایان است، همین بحث روضه و 

 سخنرانی است. سخنرانی و روضه خوانی جایگاه ویژه ای در  فرهنگ تشیع

 افغانستان دارد. ما علمای بزرگی در افغانستان داریم که سال های سال 

 

خودشان را وقف اهل بیت)ع( و به خصوص امام حسین)ع( کرده اند. مثلا واعظ 

مرحوم شهید بلخی که از پیشتازان فضای انقلاب است و در پرتو انقلاب عاشورا 

توانست شعرهای زیبایی بسراید و فضای انقلاب را در جامعه افغانستان زنده کند، 

با الهام از انقلاب کربلا، انقلاب افغانستان را تعریف کرد. او جایگاه بخصوصی 

درمیان افغانستانی ها دارد و هم اکنون هم بعضی مداحان از اشعارش استفاده 

می کنند.  البته این را هم بگویم که ما منبری های بسیار توانمندی در افغانستان 

داریم که از آنها به نیکی یاد می شود؛ کسانی که سنی از آنها گذشته است و مردم، 

خاطرات بسیار زیادی از فضای منبر آنها در یاد دارند. ببینید، شیعیان افغانستان 

بسیار به امام حسین)ع( ارادت دارند. اگر پدر و مادرها در اینجا فرزندی داشته 

باشند، او را در رده میان داری آقا امام حسین)ع( قرار می دهند. در خیلی از مناطق 

افغانستان وقتی سخنرانی شروع می شود، حدود 25 پیش منبر وجود دارد. این 

پیش منبرها کسانی هستند که خود را آماده می کنند تا بتوانند در آینده به عنوان 

جلوداران عزای حسین)ع( جایگاه مناسبی پیدا کنند و روی منبر بنشینند و از 

حسین)ع( و خانواده اش بگویند.«از مراسم های دیگر در افغانستان که می پرسم، 

می گوید: »فرقه سوفی ها در افغانستان جایگاه ویژه ای دارند، آنها نیز مانند شیعیان 

به موازات عزاداری اهل بیت)ع( در ایام محرم در فضای عزاداری قرار می گیرند، 

به طوری که در منطقه عاشقان و عارفان کابل حدود پنج هزار نفر تجمع می کنند 

و برای خودشان از قبل نذورات آماده می کنند. وزیر دفاع اسبق افغانستان آقای 

»وردک« متاثر از فضای عاشورا در مجموعه وزارت دفاع نیز بحث عاشورا و انقلاب 

کربلا را پشتیبانی می کند و اکنون هم وزارت دفاع نذورات شان را در کابل با آرم 

وزارت دفاع اهدا می کند. همچنین پوسترهای بسیار زیبایی طراحی می شود که 

این پوسترها در مناطق مختلف متفاوت است. خیلی از متمولان که به نحوی 

خودشان را شریک این عزاداری ها می دانند، نذری می دهند. سال ها است که ما 

می بینیم در ایام محرم به یکباره شهر کابل فضای محرمی به خودش می گیرد و 

پرچم های سیاه و شعارهای عاشورا در همه جای شهر دیده می شود. یکی از نکات 

مهم فضای عاشورا در افغانستان این است که حتی از دیدگاه اهل سنت هم این 

مراسم جالب است و آنها هم در این فضا حضور دارند و به نحوی با اهل بیت 

امام حسین)ع( همدردی می کنند و خودشان را جزء کاروان امام حسین)ع( 

می دانند.«سوال آخرم به فضای امروز جامعه افغانستان اختصاص دارد و اینکه 

چقدر مردم به سخنرانی ها اهمیت می دهند و فضای سخنرانی ها چگونه است؟ 

و می گوید: »امروزه نیز تکایا و مداحان با الهام از تجربیات سنتی افغانستان و 

مداحی هایی که در کشورهای همسایه انجام می شود، تلاش دارند مبنا و روش 

جدیدی را برای عزاداری ارائه بدهند که طبعا در دامنه تغییرات در فضای مدرنی 

که الان وجود دارد، این مساله بسیار مهم است. این سال هایی که ما در آن قرار 

داریم، سال های حساسی است، برای همین سینه زنی ها و شعارها الان متفاوت 

است و این تفاوت به خاطر شرایط ویژه ای است که وجود دارد. ما می خواهیم 

جوان ها را به حسینیه و تکایا بکشانیم، برای همین باید از ایده های نو استفاده 

کنیم؛ مساله ای که برای مداحان و سخنرانان هم اولویت مهمی است و باید آن را 

در کارشان جدی بگیرند. البته این را هم باید بگویم که در مناطق مرکزی افغانستان 

باید با شیوه و سیر خاصی این مراسم برگزار شود و مداحان در صحبت هایشان 

یک سری مسائل را رعایت کنند، چون در آن مناطق اهل سنت زیاد داریم و همین 

مساله باید موردتوجه قرار بگیرد.«یک نکته مهم در افغانستان، کنارهم قرار گرفتن 

شیعه و سنی برای برپایی مراسم عزاداری عاشورای حسینی است. حاجی شاه اسلام 

یکی از همین سنی نشینان افغانستان است و خودش را خادم سوگواران 

امام حسین)ع( می داند. یکی از چیزهایی که در حرف هایش بسیار تکرار می کند، 

این است که من خدمتکار مردم هستم. باتوجه به کهولت سنی که دارد، آدم 

احساس می کند دیگر حوصله حرف زدن در موارد اینچنینی را نداشته باشد، اما 

وقتی اسم امام حسین)ع( و مردمی می آید که در افغانستان برای او عزاداری 

می کنند، از صحبت کردن استقبال می کند و پشت سرهم حرف هایش را ادامه 

می دهد و می گوید: »اهل سنت برای امام حسین)ع( شأن خاصی قائل بوده و 

ایشان و فرزندان شان برای ما مهم هستند. دوستی در هرات دارم که همیشه 

می گوید ما در هرات با شیعیان، هیات داریم و خیلی این مراسم را پرشور برگزار 

می کنیم.«حرف هایش را با اشاره به نذری ای که در روز عاشورا می دهند، ادامه 

می دهد و می گوید: »ما در این روز با دیگر دوستان مان که آنها هم اهل سنت 

هستند، نذری می دهیم. این کار را هم با اعتقاد انجام می دهیم. چون امام حسین)ع( 

برایمان مهم هستند و مطمئنیم که ایشان ما را نگاه می کنند. این هم اعتقاد من 

است و هم اعتقاد خیلی از اهل سنتی که در افغانستان زندگی می کنند. من سال ها 

است عاشق امام حسین)ع( هستم و با خودم عهد کرده ام تا همیشه در کنار 

امام حسین)ع( بمانم، برای همین خودم را خدمتگزار مردم می دانم. خدای ما و 

پیامبر ما یکی است، این مساله خیلی مهم است، همین اعتقاد به خدا و پیامبر 

اسلام نباید باعث شود ما با دوستان شیعه مان دچار تفرقه شویم. ما هم مانند برادران 

شیعه برای امام حسین)ع( عزاداری می کنیم و ارادت ویژه به ایشان داریم.«

 

از مراسم های عزاداری که اهل سنت برگزار می کنند می پرسم و می گوید: »ما هم 

مثل شیعیان این عزاداری ها را برگزار می کنیم، اما یک مراسمی داریم به اسم 

»علم کشی« که به یاد امام حسین)ع( و حضرت ابوالفضل)ع( این کار را انجام 

می دهیم. نذری دادن در این شب ها هم برایمان مهم است، چون ما معتقدیم 

باید به عزاداران امام حسین)ع( خدمت کرد، برای همین این نذری ها را آماده 

می کنیم و امسال هم قرار است در ۱0شب این اتفاق بیفتد و می توانم بگویم با 

همه وجودم خوشحال هستم که خادم امام حسینم.« نکته مهمی که درخصوص 

عزاداری افغانستانی ها به خصوص در دوسال گذشته مطرح می شود، تحریکات 

و تهدیدات داعش در این مراسم ها بوده است، اما به قول کسانی که با آنها صحبت 

کردم، امسال فضای بهتری برای این مراسم وجود دارد. در کل باید گفت افغانستان 

برای ما مانند جان است، رفیق و برادر و دوست و همسایه هستیم و امام حسین)ع( 

جزء جدانشدنی  زندگی مان شده است و ذکر یاحسین)ع( از زبان مان نمی افتد، 

چون ما ملت امام حسینیم.

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

w w w . F D N . I R

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

w w w . F D N . I R

گزارش

 پاکستان و شیعیانی 
که پای کارند

   تصویری قدیمی از مراسم تعزیه در روز عاشورا مربوط به شهر پیشاور پاکستان در سال ۱۸۳۴ را می بینید.

بوی محرم که می آید، همه به دنبال این هستند که برای حسین)ع( کاری کنند. از یک ماه قبل از 

محرم آماده می شوند و زیر لب زمزمه می کنند:

»برمشامم می رسد هر لحظه بوی کربلا

بر دلم ترسم بماند آرزوی کربلا«

امام حســـینی ها، هرجای دنیا که باشند، محرم برایشـــان جور دیگری است؛ چه در ایران، چه در 

آمریکا و چه در همین افغانســـتان و پاکســـتان که در کنارمان هســـتند و محرم و امام حسین)ع( برایشان آنقدر ارزشمند است که 

هرجایی که باشند، در روستا و شهر سعی می کنند این مراسم را پرشور برگزار کنند. 

در این گزارش ســـعی کردیم از آیین هایی بگوییم که هرســـاله برای محرم در این دو کشـــور برگزار می شود و مردم هر آنچه دارند را 

در راه حســـین)ع( می گذارند و به گفته خودشـــان، حسین)ع( برای آنها همیشه سروری کرده و آنها هم سعی می کنند در مراسم 

عزاداری اش همه جوره حضور داشـــته باشـــند. آیین های سنتی زیاد دارند و همه این آیین ها را سال ها اجرا کرده اند؛ از پخت نذری 

تا سیاه پوش کردن همه شهرها و روستاهایشان. با نوشتن این گزارش مدام این شعر محتشم کاشانی در ذهنم تداعی می شد:

»باز این چه شورش است که در خلق عالم است     باز این چه نوحه و چه عزا و چه ماتم است

باز این چه رستخیز عظیم است؟ کز زمین        بی نفخ صور، خاسته تا عرش اعظم است

این صبح تیره باز دمید از کجا؟ کزو           کار جهان و خلق جهان، جمله درهم است

گویا، طلوع می کند از مغرب آفتاب            کآشوب در تمامی ذرات عالم است«

عاطفه جعفری
روزنامه نگار

افغانستانی ها و پاکستانی ها از آیین ها و عزاداری هایشان در ایام محرم می گویند

صدای یا حـسیـن 
از خانه همسایه شرقی


